



جامعة الموصل
كلية التربية للعلوم الإنسانية

الجهود الحديثة للإمام الدارمي في سننه
-دراسة نقدية تطبيقية-

حلا بدر حمد المعاضيدي

رسالة ماجستير
علوم القرآن الكريم والتربية الإسلامية

بإشراف
الأستاذ المساعد
الدكتور عمّار جاسم محمّد العبيدي

الخلاصة

اختلف العلماء في اسمه على قولين، والراجح: أنه عبدالله بن عبدالرحمن بن الفضل بن بهرام، وأن كنيته: أبو محمد، وولد سنة (181هـ)، كما أخبر عن نفسه، وتوفي سنة (255هـ)، يوم التروية بعد العصر، ودُفن يوم عرفة، وهو يوم الجمعة بسمرقند.

وروى سننه عن (214) شيخاً، فأكثر الرواية عن محمد بن يوسف الفريابي فروى عنه (267) حديثاً، وروى عن يزيد بن هارون الواسطي (194) حديثاً، وعن هشام بن عبد الملك الباهلي (118) حديثاً، وعن حجاج بن المنهال (105) حديثاً، وعن محمد بن الفضل السدوسي (96) حديثاً، وروى عنه (32) راوياً، منهم البخاري خارج الصحيح، ومسلم في صحيحه، وأبي داود، والترمذي، والنسائي خارج سننه، ولم يصل إلينا من مصنفات الإمام الدارمي سوى سننه، وله مؤلفان مفقودان هما: التفسير، والجامع. وكانت جملة أقوال الإمام الدارمي النقدية في الجرح والتعديل خمسة أقوال فقد أطلق لفظ التعديل (له صحة) على ثلاثة رواة، هم: سهل بن سعد الساعدي رضي الله عنه، وعلي بن طلق رضي الله عنه، وعبدالرحمن بن معاذ رضي الله عنه، وأطلق لفظ: (ضعيف) على راو واحد، وأطلق لفظ: (شبه المتروك) على راو واحد.

وكانت جملة جهود الإمام الدارمي في نقد سند الحديث (33) قولاً في سننه، فقد حكم على سند الحديث مرتين، صحة وحسناً بشواهد الحديث، وبيّن تعارض الوصل مع الانقطاع (5) مرات، وبيّن المزيد في متصل الأسانيد (4) مرات، وبيّن الوصل أو الانقطاع (7) مرات، وأطلق ألفاظ مقارنة على بعض الأحاديث (5) مرات، ورجّح الوصل على الإرسال مرتين، ورجّح الوقف على الرفع مرة واحدة، ورجّح الإرسال على الوصل مرة واحدة، ورجّح طريق على آخر (6) مرات، وجملة جهوده في خدمة متن الحديث (35) مرة؛ فنقد متن الحديث (3) مرات، وبيّن غريب الحديث في (32) موضعاً، وجملة جهوده ببيان أسماء الرواة (25) مرة؛ فبين أسماء أصحاب الكُنى من الرواة (6) مرات، وصحح أسماء الرواة في الحديث (5) مرات، وعزّف بالرواة (9) مرات، وبيّن أسماء المجاهيل في السند وفي المتن (4) مرات.

Conclusion

The scholars differed in his name on the two views, and more correct : that Abdullah bin Abdulrahman bin Fadl ibn Bahram , and his nickname : Abu Mohammed, was born in (181 AH), also told about himself, and died in (255 AH), on ischemia afternoon , and was buried the day of Arafa , It Samarkand Friday.

Recounted his Sunan from (214) elders , and more novel about Muhammad ibn Yusuf Alvriabi narrated him (267) recently, and narrated from Yazeed ibn Harun Wasti (194) recently , and Hisham bin Abdul Malik Baahili (118) recently , and pilgrims bin Almnhal (105) Recently, and Muhammad ibn al-Fadl Alsdosa (96) recently, and narrated from him (32) rwaya including steam out of the right , and Muslim in his Saheeh , Abu Dawood, Tirmidhi, and women outside his Sunan , did not reach us from the works of Imam recaps only his Sunan , and has two authors were missing namely: the explanation , and the mosque.

The inter sayings of Imam recaps cash in the wound and the amendment of five words has launched a word amendment (which has the company of) the Raoyen three, namely: sahl bin saad, and Ali bin divorced , and Abdul Rahman bin forbid , and launched the term : (weak) Rao and one, and launched the ter :(semi - forsaken) on a single Rao.

The inter efforts Imam recaps in cash support modern (33) words in his Sunan , was sentenced to support modern twice , Health and Well Tombstone talk, between opposes interface with drop (5) times, and the more in the offline grounds once, and the hub or interruptions (4) times, and fired words compared to some of the conversations (7) times, and likely link to the transmitter (5) times, and likely stay on the lift once, and likely send the link once, and likely through the last (6) times, among other efforts in the service aboard modern (35) times; Venkd aboard modern (3) times, and between the meaning of words alien contained in Board conversations in (32) recently, and among his statement in the names of the narrators (25) times; between the names of the owners of nicknames of narrators (6) times, and corrected the names of the narrators in modern (5) times, and knew Balroah (9) times, and the names of the unknowns in Sindh and in the Metn (4) times.

University of Mosul

Collage of education for human sciences



Hadith efforts of Imam Daarimi in his Sunan

-A Critical Study of Applied–

HallabadrhamadAl-Ma`adheedy

M.A. Thesis

The science of holy Quran and Islamic Education

Supervised By
Assistant Prof.

Dr. Amar Jasim Mohammed

2014 A.D

1435 A.H